
ČE NI ZA GOVEDO, JE ZA KONJE

Barje kot vrt
na boku Ljubljane

Martin Snoj, Lipe 19 na Barju je za
posvet o ukušnjah in možnostih luneto-
vanja na Barju (27. 10.) pripravil pet
strani dolgo razpravo o zapažanjih, ka-
ko so včasih skrbeli za Barje, o povoj-
nih akcijah na njem ter o možnostih
reje živine, pridelovanja krme in vzgoje
vrtnin na tem nad 16 tisoč ha velikem
zemijišču med Ljubljano in Krimskim
hribovjem. . . •

Iz njegovega zapisa povzemamo ugotovi-
tev, ki bi jih prav govoto potrdili tudi drugi
barjanski kmetje.

»Zaradi posebnosti pri sestavi tal, svojske
lege, mnogo večjega dotoka vode, kot ga je
sposobna odvesti ljubljanica skozi Ljublja-
no, pa tudi zaradi tega, ker se barje z južne
strani zajede v Ljubljano, zahteva več po-
zornosti kot drugi predeli okrog Ljubljane.

Vendar pa tega po II. svetovni vojni ni
dočakalo. '

Ne morem mimo dejstva, da so naši pre-
dniki veliko več naredili za izboljšanje barja
brez mehanizacije, kot pa zmoremo danes v
atomski dobi. Če se spomnimo na uravnava-
nje Ljubljanice skozi Ljubljano in velikan-
ska dela, ki so jih imeli z Gruberjevim pre-
kopom, drugega sploh ni potrebno omenja-
ti. Ne vem, od kod tem ljudem toliko energi-
je, volje in finančnih sredstev. Ne bi želel
primerjati, toda očitno jim danes nismo kos.

Tudi v kmetijstvu je bil riapredek, saj so
naprednejši kmetje obdelovalci zemlje večje
parcele izsuševali skupaj, pridelovali vse
mogoče kulture in tudi na drobno meliora-
cijsko mrežo niso pozabili.

Na vse to po II. svetovni vojni nismo bili
več dovolj pozorni, verjetno predvsem zato,
ker so nekateri menili, da tem problemom ni
potrebno namenjati posebne skrbi, saj lahko
vse uvozimo.«

Še enkrat več pridelkov
Kot dolgoletni pridelovalec najrazličnej-

ših kultur, tudi zelenjave, rejec goveda in
konj, celo na najbolj poplavnem območju
barja, Martin Snoj zagotavlja, da bi z barja
lahko dobili še enkrat ali pa celo še več
pridelkov, mleka in mesa, kot sedaj.

»Nisem le opazovalec,« je zapisal v svoji
razpravi«, ali teoretik, ampak izkušen kmet,
zato zavračam teorije, ki jih ni mogoče izpe-
ljati v življenje.

Na barju smo v zadnjih desetletjih naredi-
li velike napake pri hidromelioracijah in
agro posegih. Kar smo svetovali, kmetje ni-
smo upoštevali. Krivce za tako slabo stanje
pa danes ne najdemo, čeprav vemo, kdo so.

Kljub temu mnogi vztrajajo in s svojim
delom dokazujejo, da je mogoče tudi tu
umnejše in uspešnejše kmetovati.

Število goveje živine, kljub močnemu ra-
zrastu preslice, ni upadlo. Predvsem zaradi
izjemnega povečanja pridelovanja koruze,
ki je primerna za siliranje in krmljenje v
zrnu. Za njeno hranjenje postavljamo na
barju lesene silose ali pa gradimo betonske
koritaste kašče. Izboljšala se je opremlje-
nost kmetij s stroji, vse več pa je tudi novih
hlevov.

Tudi zelenjava na barju lepo uspeva.
Stročji fižpl, kumare, buče - tudi jedilne -
solato in druge vrtnine bi lahko pridelovali v
neposredni bližini Ljubljane in je ne bi bilo
potrebno voziti v naše glavno mesto iz tisoč
kilometrov oddaljenih krajev.

Zato menim, da je barje obetavno za raz-
voj konjereje, vrtnarstva, govedoreje, pri-
delovanja zdravilnih zelišč na manjših povr-
šinah ter pogzdovanje na tistih površinah, ki
ne bi bile primerne za preje naštete dejav-
nosti. • • ,

Da bomo to lahko izvedli, pa je potrehno
izpolniti naslednje pogoje:

Kot je bilo zapisano že v prejšnji Naši

Reja konj na barju lepo napreduje. l\a njegovem ozemlju deluje pet plemenilnih postaj z
zadovoljivim številom plemenjakov. Pogoji za razvoj te živinorejske panoge so idealni.

komuni, so z nekaterimi deli na barju celo
povečali poplavne površine, žal ponekod ce-
lo na območjih, ki jih je bilo mogoče preje
obdelovati intenzivno.

Vem, da je za nad 50 odstotkov poplav na
barju kriv človek. Točneje, tisti, ki skrbijo
za odpiranje zapornic na Ljubljanici in Gru-
berjevem kanalu.

Na samega Novega leta dan 1982. leta, ko
je bil vodostoj na ljubljanskem barju najviš-
ji po letu 1933, ko se bili travniki in njive
tudi 1 m in več pod vodo, je bila ta služba

prepozna. Tako je po malomarnosti človeka
zastalo na barju 30 milijonov kubičnih me-
trov vode.

Na posvetu, ki je sledil tem dogodkom,
smo sicer sprejeli sklepe, ki pa so žal še
vedno le na zapisniku, položaj pa se ni prav
nič spremenil.

Vse odgovorne pozivam, da poskrbijo, da
bo zagotovljeno, da bo Ljubljanica odvedla
z barja čim več nepotrebne vode. Če bomo
storili to, potem bo barje lahko dalo kmetij-
stvu mnogo, mnogo več.«


